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ÚVODEM
V  této  zprávě  chceme  připomenout  události,  akce,  pravidelná,
mimořádná i  příležitostná setkání,  která se konala v našem sboru
roce 2023, a předložit také informace o jeho hospodaření. 

CHARAKTERISTIKA
Náš sbor vznikl jako sbor helvétského vyznání na základě toleranční-
ho  patentu  1781  v  návaznosti  na  starší  předbělohorskou  tradici.
Slavíme tradiční den založení vždy 31.12. Sbor bez přerušení dodnes
trvá, což je pro nás velkým závazkem.

V současné době je poměrně živým sborem se všemi generacemi,
nicméně nikoliv rovnoměrně zastoupenými. Chceme být „solí země“
a nikoli jen udržovateli tradic. Vždy nás potěší, když mezi nás zavítá
někdo další a obohatí naše „stojaté vody“. Třeba jen nakrátko jako
hledající, ale i to není málo. Netrváme také na instituci pevného člen-
ství, a proto je mezi námi mnoho přátel sboru. Je možné i dvojí člen-
ství v církvi/sboru pro členy jiných křesťanských církví tzv. propůj-
čené členství dle čl. 1, odst. 2 Řádu členství v církvi.

Kromě hlavních bohoslužeb se ve sboru konají  pravidelné biblické
hodiny pro dospělé,  vyučování  dětí  (náboženství  a nedělní  škola),
občas se schází mládež, dechová kapela a učitelé nedělní školy. Sbor
každoročně pořádá víkendové pobyty, výlety, má anebo se podílí na
specifickém letním programu pro členy i příznivce. Udržuje spolupráci
s YMCA – Klubem Nosislávek a Diakonií ČCE. 

STATISTICKÉ ÚDAJE O SBORU
Sbor měl k 31. prosinci 2023 418 členů. 
Celá řada členů sboru aktivně a dobrovolnicky napomáhá tomu, aby
společenství žilo a fungovalo.
V roce 2023 zemřelo sedm členů sboru (konaly se čtyři církevní po-
hřby) a jeden člen sboru si nepřál být dále evidován, naopak přistě-
hováním přibylo šest členů. Byly pokřtěny čtyři malé děti a tři při
konfirmaci. V kostele se konaly dvě svatby a tři mimo prostory sbo-
ru.
123 členů v roce 2022 podpořilo sbor finančně (salárem).
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KONTAKTNÍ ÚDAJE O SBORU
Masarykova 156; 691 64 Nosislav; IČ: 48452831
mobil farář:          +420 604 282 497
e-mail: nosislav@evangnet.cz
internetová prezentace: http://nosislav.evangnet.cz/
https://www.facebook.com/EvangelickacirkevvNosislavi/
číslo bankovního účtu: 2900034096/2010 
statutární zástupci: Petr Chlápek (farář 

a Vladimír Lukl (kurátor)

NOVÝ KAZATEL
Po dvouletém uprázdnění a složitém oslovování vhodného kazatele
(19. kazatel za dobu naší historie od LP 1781), které mělo své spe-
cifické složitosti, v roce 2023 došlo k nalezení, pozvání, volbě, nástu-
pu  se  stěhováním  i  slavnostní  instalaci  nového  kazatele  Petra
Chlápka!

Jen pro úplnost – za tu dobu hledání kazatele bylo odesláno přes 30
dopisů, ale bylo jednáno pouze se čtyřmi kazateli. Pro „konec dobrý,
všechno  dobré“ uvádíme:  Petr  Chlápek  poprvé  u  nás  kázal
22.1.2023,  kdy  zde  byl  i  se  svou ženou na  zcela  nezávazné  ná-
vštěvě. Odpověděl nám, že by pozvání přijal. Staršovstvo jej tedy
oslovilo  24.1.2023.  Během  následujícího  období  se  začaly  při-
pravovat všechny formality k volbě a k nástupu. Během toho období
byl zde opět na kazatelně o Květné neděli 2.4. Synodní rada schválila
jeho  kandidaturu  20.3.2023,  volební  sborové  shromáždění  bylo
30.4.2023 (volilo se i do přinesené urny). Úřední předání sboru mezi
administrátorem Davidem Sedláčkem a novým kazatelem za přítom-
nosti br. seniora Filipa Kellera proběhlo 20.6.2023. Oficiální nástup
do služby byl k 1.7.2013, v létě však probíhalo ještě stěhování po-
četné  farářské  rodiny  (s  dobíráním  dovolené  a  dokončování  roz-
běhlých závazků jinde), takže jeho pravidelná služba započala kázá-
ním v neděli 16.7.2023. Budeme si tuto dobu léta pamatovat, že při-
šel na kazatelnu s cyklem kázání o Josefovi. Slavnostní instalace pak
byla odpoledne 15.10.2023.

NEDĚLE
BOHOSLUŽBY
Do  poloviny  roku  byl  sbor  administrován  farářem  z  Miroslavi
Davidem Sedláčkem, který kázal první neděli v měsíci. Od července
se ujal farářování Petr Chlápek. Do přípravy bohoslužeb se zapojovali
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tři výpomocní kazatelé, dva předčitatelé, jedna kaplanka EA a řada
hostů: Vladimír Svoboda, Vlastimila Ryšavá, Jiří Gruber, Petr Louko-
ta,  Ondřej  Ruml,  Marta  Židková,  Lenka  Freitingerová,  Jiří  Šimsa,
Čestmír Ryšavý, Pavel Kašpar,  Ondřej Macek, Pavla Michnová, Vladi-
mír  Zikmund,  Vladimír  Lukl,  Roman Krišpín,  synodní  senior  Pavel
Pokorný,  senior bs Filip Keller, Iva Květonová, Marian Šusták. 
Nedělních a svátečních bohoslužeb bylo 62 za průměrné účasti 65.
Vysluhována byla jedenáctkrát večeře Páně a slavili jsme ji pomocí
kalicha i kalíšků.
Sborová oznámení připravoval s kazatelem kurátor Vladimír Lukl.

HUDEBNÍ DOPROVOD
V roce 2023 se u varhan pravidelně střídalo pět varhaníků. Kromě
nich se však na zajištění bohoslužeb podíleli i další hudebníci - kyta-
risté, klarinetisté, flétnisté, saxofonisté, bubeníci a další. Jsme rádi,
že se zapojuje i náš nový bratr farář. Všem patří velký dík.
 
Také pokračovaly práce na restauraci historických varhan v kostele.
Byly vyrobeny nové cínové píšťaly. Je to jednak kvůli tomu, že za
první  světové války byly  nejcennější  kovové píšťaly  zabaveny pro
válečný průmysl a místo nich pak byly instalovány píšťaly z pozin-
kovaného plechu,  které  jsou však z  mnoha pohledů nevyhovující.
Druhým důvodem je zjištění, že v průběhu necitlivé přestavby ná-
stroje ze začátku minulého století byly z varhan odebrány některé
cenné  rejstříky,  které  bychom  tam  nyní  chtěli  navrátit.  
V  letošním  roce,  pokud  to  finance  dovolí,  budeme  pokračovat  v
generální opravě stroje prvního manuálu. Měl by být demontován a
odvezen  na  dílnu,  kde  bude  vyčištěn,  ošetřen  proti  houbám  a
dřevokazému  hmyzu,  budou  vyspraveny  zubem  času  ohlodané
dřevěné části, a vytvořeno nové kožené utěsnění. Doufáme, že se
vše uvedené podaří. 

BOHOSLUŽBY PRO DĚTI (NEDĚLNÍ ŠKOLA)
Od ledna do konce školního roku v červnu 2023 se děti v nedělce
zabývaly  příběhy  podle  katechetické  přípravy  Dál  přece  nejdeme
sami I (Od stvoření k Josefovi + Od Mojžíše k Rut). Na tento kate-
chetický cyklus se v září 2023 navázalo druhým dílem Od Samuele k
Šalomounovi + Od Eliáše k Mesiášovi). Příběhy známé a krásné, ve
kterých se děti spolu se svými učiteli snaží najít něco nového, neče-
kaného a překvapivého. 
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Nedělka má svůj stálý rytmus: po druhé písni většinou děti odcházejí
do podkroví Husova domu (v zimě) nebo na faru (v létě) a mají svoje
setkání  paralelně s tím hlavním bohoslužebným. Každé setkání  se
zahajuje písní, převypráví se příběh, se staršími dětmi zkoušíme číst
Bibli, s mladšími se učíme modlit. Někdy zůstane čas na hru a nějaké
tvoření. Práce s dětmi je náročná, především z toho důvodu, že sku-
pinka bývá často nesourodá. Někdy se jich sejde pouze pár kousků,
jindy přijde velká skupina čítající  klidně několik desítek drobotiny,
navíc  různého  věku  od  batolat  po  konfirmandy.  Je  to  výzva  pro
všechny  učitele  nedělky,  kterými  byli:  Gabriela  Březinová,  Miloš
Dobrovolný, Ilona Chrastilová, Eva Kadlecová, Karolína Květonová,
Radka  Raflová,  Vlasta  Ryšavá,  Jenda  Ryšavý,  Filip  Ryšavý,  Hana
Samsonová, Zuzana Vítková, Marie Chlápek a Barbora Židková. Moc
všem děkujeme za službu.

KAZATELSKÁ STANICE PŘIBICE A PRÁCE V DIASPOŘE
Celkem 13 krát jsme se sešli v modlitebně v Přibicích, 5 krát byla
vysluhována večeře Páně.
Průměrem bývá 8 až 10 lidí, velmi příjemné byly prázdninové boho-
služby, kdy se nás sešlo 17.
Na kazatelně se vystřídali David Sedláček, Vlasta Ryšavá, Petr Chlá-
pek, Vladimír Svoboda a Marta Židková.
Svážíme bratry a sestry také ze Žabčic a Přísnotic a snažíme se za-
chovat setkání vždy první neděli v měsíci a také o svátcích.
I když se snažíme pozvat je do Nosislavi, jejich zdravotní stav (stáří)
jim  již  neumožňuje  se  akcí  zúčastňovat.  Proto  jsme  vděčni,  že
alespoň v neděli se s nimi můžeme potkat a s děním ve sboru jsou
seznamováni prostřednictvím sborových listů.

PONDĚLÍ
MLÁDEŽ
Mládež se v průběhu dvojí administrace scházela tu více tu méně.
Jednak to nebylo v silách administrátorů a jednak nebylo mnoho ve-
doucích, kteří  by mohli  věnovat přípravě programů a pobytů tolik
času a energie, jako to umí jen mládež sama. Přesto by se mělo po-
děkovat odvážným presbyterům, kteří udělali co bylo třeba, aby mlá-
dež měla společenství. 
Velikou výhodou naší mládeže je relativní blízkost bývalých farářů,
na které byli zvyklí, se kterými mohli zůstat v kontaktu. Další ne-
spornou výhodou je skvěle fungující  mládež seniorátní.  Ta pořádá
natolik atraktivní akce a programy, že se mládeže i bez faráře mají
kde potkávat a mít společenství. Mládež se tak účastnila všech pod-
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statných akcí, ať už jsou to 2x ročně Školky mládeže, Lesem, Ple-
sem, Lesní brigády v Orlických horách, tábory i celocírkevní Sjezd
(nejen)evangelické mládeže. Na ten se vydala i skupina naší mlá-
deže, tentokrát do Čáslavi. Starší mládežníci  navštěvují  pravidelně
1x  měsíčně  YESle,  neboli  pondělní  večerní  bohoslužby  mladých  v
Brně na Pellicově ulici. Je toho mnoho, co mají za sebou a myslím si
že nestrádají. 
Naší mládež pak čekala změna v tom, že si musela po jistý čas zvy-
kat na pravidelné schůzky, které se přesunuly ze střed v Husově
domě na pondělky 18h na faře. O program se dělí s novým farářem a
myslíme, že jim to celkem jde. Schází se v počtu okolo 8 účastníků.
Máme se na co těšit. 
Mládeži děkujeme za pomoc s ozvučováním, s technickými věcmi,
také za skvělý doprovod při svatbách a bohoslužbách, jakož i při ji-
ných příležitostech. 

ÚTERÝ
BIBLICKÉ HODINY PRO DĚTI
I  v  roce  2023  se  děti  scházely  k  biblickým  hodinám  v  úterý  v
podkroví  Husova domu. Dojížděly děti  i  z  Hustopečí  a Unkovic.  V
první polovině roku se na přípravě podíleli administrátor David Sedlá-
ček a Hana Samsonová. Od září se dětem začal věnovat farář Petr
Chlápek, v jeho nepřítomnosti zaskočila Hana Samsonová. Tradičně
nacvičily vánoční hru, tentokrát na třetí adventní neděli. I když je to
s nimi velmi náročné, hra se jim nakonec povedla. Za trpělivost patří
dík Radce Raflové, Vlastimile Ryšavé, Evě Kadlecové, Haně Samso-
nové a Petru Chlápkovi. Těší, že se děti objevují na pravidelných ne-
dělních bohoslužbách, některé se účastní letních církevních táborů a
společných výletů.

PŘÍPRAVA KE KONFIRMACI
Bratru administrátorovi Davidu Sedláčkovi z Miroslavi děkujeme za
to,  že dokončil  přípravu našich čtyř  konfirmandů: Sofie  Tesařové,
Jakuba Dobrovolného, Lucie Filipové a Johany Samsonové. Celoroční
příprava byla korunována víkendovkou na faře v Prosetíně. 1.října
nás pak čekala krásná konfirmační slavnost, při které tři z konfir-
movaných nejprve vyznali víru a přijali svůj křest. 

STARŠOVSTVO
V roce 2023 se uskutečnilo jedenáct řádných schůzí staršovstva a tři
mimořádné  schůze. Schůzí se zúčastňovali náhradníci. 
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Staršovstvo delegovalo svého zástupce na seniorátní zasedání Jero-
nymovy jednoty  (Luboše  Samsona).  Na  Konvent  byli  vysláni  Petr
Chlápek, Vladimír Lukl a Vladimír Svoboda.
V dubnu staršovstvo přijalo rezignaci Jiřího Svobody, na jeho místo
postoupila náhradnice Vlastimila Ryšavá, jeho obvod převzal Vladimír
Lukl.
Výroční sborové shromáždění se konalo v měsíci březnu a v dubnu
sborové shromáždění s volbou kazatele.
V červenci proběhlo předání sboru novému faráři  Petru Chlápkovi.
Davidu Sedláčkovi bylo poděkováno za rok administrace při říjnové
konfirmaci.
Na srpnové schůzi staršovstva byl Vladimír Lukl zvolen předsedou do
konce roku.
Během schůzí se presbyteři a presbyterky věnovali programu ve sbo-
ru,  běžnému i  mimořádnému provozu  sboru,  financím,  stavebním
akcím. 
Uskutečnilo se jednání o spojení sborů z Nikolčic a Hustopečí, kde
byla sestavena předběžná podoba dohody a statuty s oběma sbory.

ČTVRTEK
BIBLICKÁ HODINA
I v tomto roce probíhala biblická hodina každý týden ve čtvrtek v
chráněném bydlení.  V první  polovině roku byla s  administrátorem
Davidem Sedláčkem.  Pokračoval  ve  výkladu Matoušova evangelia.
Kromě  klientek  na  setkání  nad  biblí  přicházeli  v  hojném počtu  i
členové  sboru.  S  příchodem našeho  nového  faráře  Petra  Chlápka
pokračují biblické hodiny v druhé půli roku také ve čtvrtek v CHBN a
bratr farář nám ukazuje podle Písma Ježíše Krista v různých podo-
bách a z různých pohledů. 

PÁTEK
DECHOVÁ KAPELA
Scházela se ve čtrnáctidenním cyklu, nebo dle domluvy, po celý rok i
o prázdninách se dvakrát sešla ke zkouškám. Zkoušela zpěvníkové
písně i skladby různého žánru. V roce 2023 zahájila intrádou konfir-
mační slavnost a nechyběla ani při říjnové instalaci. 
Také doprovázela ke zpěvu při pohřebních shromážděních v Nosislavi
a také v Brně při loučení s farářem Ctiradem Novákem.
Na zahájení Štědrovečerního ztišení kapela zahrála skladbu Večerní
zvony a pak se trubači vydali do ulic a občanům hráli vánoční písně a
koledy.
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Radostnou novinkou jsou dva noví členové kapely, Matěj Tesař a On-
dřej Ryšavý, lehce atmosféru zkoušek nasála Jael Macková.
Vladimír je stále jediným členem Evangelických pozounových sborů
„Consonare“ a zúčastňuje se jejich pravidelných setkání, odkud při-
váží nové impulsy.

OSTATNÍ
ADVENTNÍ JARMARK
První  adventní  neděli  proběhl  tradiční  vánoční  jarmark  v  Husově
domě. Do jarmarkové nálady nás naladila hudební skupina Ležíš z
Brna, která hrála bez nároku na honorář a i proto výtěžek z této akce
byl  57  690,-  Kč.  Děkujeme  všem,  kteří  pekli,  tvořili,  aranžovali,
kvasili a pak přinesli na prodej svoje výpěstky, výrobky a zboží, kte-
ré si ti co přišli, mohli koupit a svojí finanční částkou podpořit opravu
krovů na kostele. Během jarmarku i po… se popíjel svařák, povídalo
se, mohli jsme být spolu a to je fajn.

EKUMENA
Neuskutečnilo se žádné ekumenické shromáždění. Cítíme to ale jako
dluh, který chceme napravit již začátkem roku 2024. Na mnohá se-
tkání  ale  zveme  přátele  z  ekumény,  což  u  nás  jsou  okolní  ŘK
farnosti. A přijímáme pozvání od nich (např. již tradiční táborák na
katolické faře nebo setkání s Mikulášem). Petr Chlápek brzy po ná-
stupu v Nosislavi navázal přátelský vztah se svými římskokatolickými
kolegy (kaplan Roman Frič z Nosislavi a farář Pawel Cebula ze Židlo-
chovic). 

VODA
Zkušení i začínající vodáci, dospělí i děti, se vydali tentokrát na řeku
Dyji. Stanovali v kempu ve Znojmě. Dva dny si dosytosti užili, i když
bojovali s vodou tekoucí i s tou z nebe padající. Už se těší na další
dobrodružnou výpravu.

TÁBOR V PUSTÉ RYBNÉ
Iva a Ondřej připravili pro děti z Nosislavi a Brna I pestrý program
zaměřený na příběhy o Jákobovi. O pomoc se mohli opřít o partu
vedoucích převážně z řad nosislavských mládežníků. Děti se velmi
rychle spřátelily,  také že je třeba pomoci  i  těm nejmladším, tedy
vzájemně si pomáhat a vycházet vstříc. Navzdory nepříznivému po-
časí se tábor vydařil a jak konstatoval Filip Židek - byla to parádní
akce.
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PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR
MC Nosislávek YMCA Brno pořádá pravidelně každý rok v prostorách 
Husova domu příměstský tábor pro předškoláky. První srpnový týden
2023 se sešlo dvacet dětí na příměšťáku se Čtyřlístkem.
Partička dětí si to rázovala po ulicích Nosislavi a blízkém okolí a zaží-
vala neuvěřitelná dobrodružství. Až taková, že v pátek zůstala dětí
jen pouhá polovina. Na vině byl vir, se kterým jsme postupně skoro
všichni zabojovali. Nicméně nutno říct, že děti jsou odvážné a vy-
trvalé, pálí jim to, jsou mrštné a starají se jeden o druhého, když je
potřeba. Díky nim a rodičům proběhl další ročník příměšťáku opět
v pohodě. Poděkování patří kuchařce Haně Gottfriedové a všem prů-
vodcům:  Zuzce  Adamové,  Evě  Kadlecové,  Marii  Chlápek,  Hance
Samsonové, Lence Svobodové, Nikole Svobodové a Radce Raflové,
případně všem dalším nejmenovaným.

PARTNERSKÉ SBORY
Naše partnerské vztahy (Réca, Guben a Hasselt) se i v roce 2023
omezily jen na korespondenci. Potěšila nás ale návštěva z Hasseltu
při příležitosti instalace (manželé Harinkovi). Oživení je v plánu, ně-
které kroky byly již učiněny.

SPOLUPRÁCE
Náš sbor dlouhodobě spolupracuje s brněnským střediskem Diakonie
ČCE,  zvláště  s  Chráněným  bydlením  Nosislav  (CHBN).  V  našich
prostorech se schází YMCA – Klub Nosislávek. Cenná je i spolupráce
Nosislávku s CHBN a také, že to není jen „stínová“ akce některých
našich členek. Daří se do ní zapojovat aktivní veřejnost. Velkou akcí
je týdenní příměstský tábor pro tří až sedmileté děti v Husově domě
v  polovině  letních  prázdnin.  Technickou  podporu  sboru  poskytuje
NosiNET  z.  s.,  kde  se  angažují  někteří  členové  počítačově  více
gramotní. Spolku pronajímáme věž kostela pro jejich zařízení. Spolu-
práce  se  skauty  v Husově  domě  byla  během  covidu  ukončena.
Jednorázovou akcí  byl tradiční dovoz betlémského světla na Štěd-
rovečerní ztišení.

MIMOŘÁDNÉ UDÁLOSTI
Postihla nás ztráta: v Brně, kde žil po odchodu z kazatelské služby v
Nosislavi, zemřel 23.září 2023 náš bývalý kazatel z let 1987-1997
Ctirad Novák. Rozloučili jsme se s ním a poděkovali za jeho život na-
plněný službou 1.10. v Brně II – Blahoslavově domě.
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Prostřednictvím humanitární  organizace  Adra  jsme  podporovali  ve
studiu Shimu Tudu z Bangladéše. Žel, v říjnu náhle zemřela. I přes
tuto  smutnou  událost  pokračujeme v  podpoře  vzdělávání  dívenky
opět  z  Bangladéše  Anamiky  Baroi.  Komunikaci  zajišťuje  Vladimír
Lukl.
V srpnu proběhla sbírka šatstva a jiných potřebných věcí pro Diakonii
Broumov, kterou zajišťovala Jitka Brchaňová.
Před Adventem se uskutečnil v kostele koncert, jediný v tom roce. O
hudební produkci se postaral smíšený komorní soubor Musica da ca-
mera Brno se sólistkou a čembalistkou Zuzanou Lapčíkovou.

SBOROVÉ LISTY, PŘENOS BOHOSLUŽEB, SBOR NA 
SOCIÁLNÍCH SÍTÍCH
Sborové listy vyšly v roce 2023 třikrát. Redakční rada pracovala ve
složení: Lenka Svobodová, Radka Raflová, Vladimír Lukl a Vladimír
Svoboda (připravuje obsah, zajišťuje tisk a chystá k rozdávání). Ra-
dostí jsou četní dopisovatelé. List dodáváme na všechny adresy ve
sboru, ulehčením je, když jej můžeme zaslat elektronicky anebo jen
odkázat na zveřejněnou verzi na sborovém webu.  On line na You
Tube  jsou  všechny  bohoslužby a  pak  ze  záznamu  jeden  měsíc
(spravuje Vladimír  Svoboda).  Máme  web (Ondřej  Židek) a  Face-
book (Radka Raflová). Děkujeme za všechny podněty i kritiku.
PODÍL SBORU NA ŽIVOTĚ CÍRKVE A SENIORÁTU
Sbor  je  součástí  ČCE,  na jejímž životě  se podílí  nejvíce  ve svém
(Brněnském) seniorátu. V listopadu na 1. zasedání 43. konventu byli
vysláni Petr Chlápek, Vladimír Lukl a Vladimír Svoboda.
V seniorátu pracují z našeho sboru tito členové:
Lenka Svobodová je členkou správní rady Diakonie ČCE, střediska
Brno. Zaměstnancem v CHBN je Vlastimila Ryšavá. V dozorčí radě
střediska Diakonie ČCE v Brně zasedali v r. 2023 za Nosislav: Milena
Luklová  a  Gabriela  Sarai  Březinová,  1.  náhradníkem byl  Vladimír
Svoboda. Marta Židková je kaplankou a učitelkou v Evangelické aka-
demii (na EA-VOŠ, Opletalova 6, a SZŠ EA v Brně-Líšni, Šimáčkova
1), dále je členkou celocírkevního odboru mládeže a spolupracující
duchovní  Domácího  hospice  Brno.  Vladimír  Svoboda  je  1.  ná-
hradníkem seniorátního výboru za laiky. Luboš Samson je poslancem
seniorátního  shromáždění  Jeronymovy  jednoty  (náhradníka  nemá-
me).  V  PO  pro  práci  s  mládeží  je  členem  Ondřej  Ryšavý,  Ilona
Chrastilová a Zuzana Vítková. Ve školské radě Střední zdravotnické
školy EA zasedají Lenka Svobodová a Jaroslava Ryšavá. Školníkem a
údržbářem ZŠ Filipka byl do pololetí Luboš Samson. 
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HOSPODAŘENÍ
Hospodářský výsledek za rok 2023 je kladný: 313.170 Kč. Nezna-
mená to však, že bychom měli ve sborové pokladně o tolik peněz
více. Peněz máme ve skutečnosti o 343.132 Kč méně, ale nezchudli
jsme, protože jsme je proměnili v majetek dlouhodobé povahy, který
se  opotřebovává  postupně  a  proto  se  do  nákladů  rozepisuje  po
částech po dobu až  desítek let.  Tento majetek tvoří  fotovoltaická
elektrárna na střeše fary a nové píšťaly do varhan.

Výnosy celkem: 1 219 698
   Salár 489 208
   Sbírky (vč. kupónů) 182 584
   Dary 171 682
   Dary účelové (krovy kostela) 161 040

   Nájemné (HD, byt, pozemky) 30 418
   Prodej knih, časopisů 12 020
   Úroky a dividendy 82 914
   Grant ČCE (fara, dešťovka) 89 832

Náklady celkem: 906 528
   Spotřeba materiálu (oprava fary, knihy, kanc. potřeby) 158 297
   Spotřeba energie 34 053
   Opravy a udržování 180 563
   Cestovné 42 895
   Květiny, občerstvení 29 515
   Ostatní služby (pojistné, školení, koncert) 22 565
   Daně a poplatky 6 600
   Daň z úroků 10 128
   Dary (Charita, Diakonie) 27 400
   Odpisy (vybavení fary a kanceláře, počítač) 109 293
   Repartice, personální fond 285 219

Hospodářský výsledek: 313 170

Další příjmy, které nejsou výnosy, ale fond na investice: 693 369
   Grant ČCE (fotovoltaika) 160 000
   Dary do fondu investic (varhany) 533 369
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Další výdaje, které nejsou náklady, ale investice: 1 211 388
   fotovoltaika na faře 611 228
   výroba nových varhanních píšťal 600 160

Dále jsme vybrali a odeslali pro jiné subjekty: 151 137
   Sbírka darů JJ 65 600
   CC sbírka HDL 5 750
   CC sbírky (bohoslovci, EA, Diakonie, solidarita…) 36 702
   Další sbírky (zemětřesení v Sýrii, Kachovka, sen. diako-
nie) 43 085

V roce 2023 jsme dokončili opravu fary. Celkové výdaje i příjmy sou-
visející s opravou jsou v připojené tabulce. Opravu jsme zvládli, aniž
bychom  se  museli  zadlužit  -  díky  velkorysým  darům  i  obětavé
brigádnické práci mnoha členů sboru.

výdaje dary členů sboru JJ církevní granty
2021 648 130 144 566 445 000
2022 1 266 009 266 950 160 000
2023 202 554 198 000 102 290

2 116 693 609 516 445 000 262 290
Zbývající částka 799.887 Kč byla pokryta z vlastních úspor.

Všem dárcům jsme velice vděčni za velkou obětavost zejména v pří-
padě účelových darů – aktuálně probíhají sbírky darů na rekonstrukci
varhan (383.369 Kč + 150.000 Kč od městyse) a na opravu krovů
kostela (161.040 Kč). Přesto bychom chtěli všechny povzbudit zej-
ména k pravidelné platbě saláru nejlépe formou trvalého bankovního
příkazu. Navzdory našemu přání zvýšit celkový objem saláru jsme
vloni oproti roku 2022 vybrali pouze o 1.310 Kč více.

K 31. prosinci 2023 sbor neměl žádné neuhrazené závazky, dluhy ani
půjčky po splatnosti.
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SPRÁVA SBOROVÝCH BUDOV
Hospodářská zpráva za rok 2023 s výhledem prací na rok 2024
V roce 2023 jsme dokončili veškeré práce na faře, interiér, nádrž na 
dešťovou vodu, chodník před farou, instalace fotovoltaiky na střechu 
fary, oprava preshauzu před sklepem. V kostele započala 1. etapa 
opravy varhan, byl vytvořen projekt a stavební povolení na opravu 
krovu vazby kostela.

Na rok 2024 plánujeme hydroizolaci zdiva v malém sále v HD, 
opravu oken do ulice, opravu výplní zábradlí a pořízení varhánek z 
dotací, to vše v HD.
V kostele plánujeme také hydroizolaci zdiva v apsidě, opravu omítky 
sloupů a drobné opravy dlažby. Dále plánujeme nátěr okenic na věži,
druhou etapa opravy varhan, ošetření krovu a jeho opravu. Na faře 
oplechujeme střechu stodoly souseda pana Lukla.
Hospodáři a staršovstvo Vám děkují za Vaši obětavost, jak při brigá-
dách tak i při finanční podpoře. 

ZAMĚSTNANCI
ADMINISTRÁTOR
První  půlrok  sbor  administroval  farář  david  Sedláček  z  Miroslavi.
Jednou měsíčně vedl bohoslužby v Nosislavi i v Přibicích, střídavě s
dobrovolníky  učil  náboženství,  připravoval  konfirmandy  a  v
Chráněném bydlení pokračoval ve výkladu Matoušova evangelia při
biblických hodinách.
FARÁŘ
Na sbor jsem přišel jako nově zvolený farář po dvouletém období
administrací  Radky Včelné a Davida Sedláčka. Období,  které bude
popisováno,  zahrnuje  pouze  druhou  polovinu  kalendářního  roku
2023, jelikož jsem nastupoval na sbor úředně až od 1.7.2O23. Bě-
hem prvního pololetí docházelo ke vzájemnému poznávání. Moc se
mi líbilo, jak se ke všemu stavělo staršovstvo sboru a jak vše prak-
ticky proběhlo od prvního rozhovoru se staršími, přes rozhovor se
sborem, až po konečné nastěhování v červenci. Pomalu se seznamuji
se zvyky naší obce i s krajinou, do které si často dělávám modlitební
výšlap. 
Při  prvním setkání s vámi jsem dostal  od bratra kurátora slavnou
publikaci: I zůstávali v učení apoštolském. Dnes si kladu otázku:
„Jak v tom učení zůstávat nadále i v novém 21.století?“ Ještě před
nedávnem visel nápis nad portálem do našeho kostela. Vychází ze
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známého textu knihy Skutků apoštolských: „Vytrvale poslouchali
učení apoštolů, byli spolu, lámali chléb a modlili se“.
Naši  předci  tím  chtěli  každému  návštěvníkovi  bohoslužeb  něco
vzkázat. V tom jediném verši je totiž zakódován dost důležitý para-
metr – norma pro naši víru a životní praxi. Někteří teologové v tom
jediném verši nacházejí základ života církve, který stojí na pomy-
slných čtyřech sloupech jako chrám.  Jedině takto církev drží pohro-
madě na pevných základech. Tyto sloupy jsou takovou oporou té
naší stavby sboru, katedrály, která nikdy není hotová.
 Prozatím jsem si dal za cíl, seznámit se za první rok především s lid-
mi, kteří  o to stojí,  a pro které je vzácným čas „ve jménu Páně“
s modlitbou a požehnáním.  Uskutečnilo se již mnoho návštěv a se-
tkání mezi čtyřma očima. Vaše příběhy, boje a někdy i souboje, vaše
touha být pochopeni i rozumět druhým, je obdivuhodná a inspirující.
Modlím se za vás všechny, a když se neostýcháte požádat, i za vaše
osobní potřeby. Prosím nestyďte se, nebo přijďte k modlitbám kaž-
dou středu od 18h na faru. 
Zároveň již mám  i několik otázek nad budoucností sboru. Trápí mě
nezájem střední generace o studium Božího Slova při biblických hodi-
nách. Nastane však čas, kdy ve sboru bude chybět silné jádro moud-
rých členů znalých Písma. Tento sbor zatím hodně žije z duchovního
pokladu předků. Věřím, že všechny modlitby a dobré činy posledních
staletí  nezůstaly zapomenuty před Hospodinem, a tak dnes hodně
čerpáme  z „požehnání  otců  a  matek  našich“.  Znalost  Písma  mezi
námi není na takové úrovni, jak si to možná  myslíme. Pokud to není
pro rodiče priorita, není divem, že ani pro jejich děti životní téma
nebude četba, modlitba, sdílení a vykládání příběhů. 
Bohoslužby jsou živé. Slouží se mi mezi vámi dobře. Těší mě, že jste
posluchači velmi pozorní a máte chuť diskutovat.
Od samotného začátku jsme s manželkou obdivovali píli a chuť i zá-
pal, s jakým dovedete – bratři i sestry – spolu pracovat na tom, co je
potřeba. Možná je to i tím, že pracovitost obecně je v našem kraji
velice ceněná. Mnoho desítek, či dokonce stovek hodin času máme
již společně za sebou. Je to znát. Málokde mají tak dobře udržované
sborové prostory jako jsou v Nosislavi. Snad to svědčí nejen o naší
pracovitosti,  ale  i  o  něčem  víc.  Proto  se  nebojme  přirovnávat  a
promýšlet život našeho sboru k těmto sloupům prvotní  církve (viz
výše). Myslím, že je to dost užitečné. 

Velice se vydařily i společně připravované akce. Velkou slávou byla
instalace nového faráře. Udělala mi radost a bylo vidět, že vám také.
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Pak nastal  zimní  čas  adventu a  byla  to  smršť  příprav ve sboru i
doma, ale společně se nám to podařilo k Boží slávě. 
Tradiční  adventní  Jarmark,  jehož  výtěžek  překonal  původní  oče-
kávání  a  udělal  radost  mnohým. Všem organizátorům patří  veliký
dík.  Zároveň i  všem, kteří darovali své výrobky a výpěstky. Byla
pro mě radost to sledovat.  Další velmi zdařilou akcí, která získala
ohlas, byl koncert Smíšeného pěveckého sboru  Musica da Camera
Brno,  který  vystupoval  spolu  s legendární  hráčkou  na  cimbál
Zuzanou Lapčíkovou. Myslím, že bychom se měli pokusit takový kon-
cert zorganizovat i příští rok jako dárek naší obci i sobě.  Štědrove-
černí setkání pak přilákalo mnoho lidí z okolí sboru a vynaložené úsilí
stálo za to. 
Církev je církví, pokud slouží. Chráněné bydlení Diakonie v Nosislavi
je veliké dílo, byť není tak vidět mezi domy, jako náš kostel. Libí se
mi, že je otevřené všem. Jak klientům, tak pracovníkům. Velice si
cením pracovnic i  paní vedoucí Hany Prchalové. Prostředí je čisté,
příjemné na první pohled, atmosféra je vstřícná. Diakonie není jen
název  organizace,  je  to  staré  řecké  slovo  pro  jakoukoliv  pomoc,
místo pro milosrdenství. K tomu si musí najít prostor každý křesťan,
pokud chce brát Krista vážně. Každý sbor má takovou budoucnost,
jakou službu prokazuje svému okolí. 
Prozatím mi ještě malou chvíli dovolte být spíše pozorovatelem. Dal
jsem si sám pro sebe časovou lhůtu jednoho roku, abych snad zbrkle
a neopatrně nepošlapal něco cenného, křehkého a nepřehlédl to, co
není vidět hned, nepřeslechl hlas, který volá tiše a nezapomněl, co
už máme za sebou. 
Já a má žena Marie vám chceme přiznat, že je nám tu s vámi dobře
a jsme rádi, že Bůh vedl naše cesty právě k vám. Věřím, že si bude-
me mít v budoucnu čím obohatit naše životy v Kristu.  Děkujeme za
všechny  ty  roztomilé  věci,  kterými  nás  čas  od  času  zásobujete.
Opravdu jste nám nejednou vehnali do očí slzy dojetí. 
Co nás spojuje je láska a úcta k Bohu. V ní nalezneme vždy cestu
jeden k druhému, i když jsme si třeba někdy ublížili a jsme každý
jiný. Právě láska musí být přísná i milosrdná, ale vždy skutečná a
pravdivá, aby nezhořkla. Udržet si srdce čisté je naše mise.

Postní doba je tu. Pán Bůh nám všem pomáhej a zlé pryč! 
V Kristu váš! 
bratr farář Petr  
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ZÁVĚREM
Děkujeme za pravidelné i nepravidelné služby ve sboru. Rádi bychom
zde zmínili alespoň některé z těch nejpravidelnějších. A zároveň se
omlouváme za opomenutí, nejsou úmyslná.
Děkujeme varhaníkům (Hana Gottfriedová, Marta a Ondřej Židkovi,
Pavla  Michnová,  Vít  Bébar,  host  Lenka  Dobrovolná);  děkujeme
učitelům  nedělní  školy  (Gabriela  Březinová,  Radka  Raflová,  Miloš
Dobrovolný,  Vlastimila  Ryšavá,  Ilona  Chrastilová,  Jenda  Ryšavý,
Hana  Samsonová,  Karolína  Květonová,  Zuzana  Vítková,  Barbora
Židková,  Eva  Kadlecová,  Marie  Chlápek);  děkujeme  službě
(presbyteři  a  Jitka  Brchaňová,  Vladimír  Vrbas,  Bohdan  Chrastil,
Jaroslav Koláček, Pavel Samson); děkujeme zvukařům (Ondřej, Filip,
Samuel, Čestmír Ryšavých); děkujeme za distribuci Českého bratra
Hance Samsonové; děkujeme za prodej  církevních tisků Ladislavu
Chrastilovi;  děkujeme  účetnímu  Jiřímu  Květonovi,  pokladní  Lence
Svobodové, Jitce Brchaňové a  Čestmíru Ryšavému; děkujeme Jiřímu
Květonovi  za  vedení  účetnictví,  za  přípravu  sborového  pobytu  v
Huslenkách  a  zorganizování  sborové  vody;  děkujeme  za  úklid
Husova domu a kostela: Marii Bartuškové st., Anně Samsonové, Janě
Krišpínové, Vlastimile Ryšavé, Mirce Pitákové, Mileně Luklové (úklid i
přízemí  fary);  děkujeme  hospodářům  za  starost  o  naše  budovy
(Roman Krišpín,  Luboš  Samson,  Lubomír  Hainz);  děkujeme Martě
Židkové,  Vítu  Bébarovi,  za  nácvik  písní  a  všem  příležitostným
zpěvákům; děkujeme mládežnické hudební skupině; děkujeme také
redakci sborových listů (Lenka Svobodová, Radka Raflová, Vladimír
Svoboda,  Vladimír  Lukl);  děkujeme  všem,  kteří  pomáhají  chystat
všemožná občerstvení a kávu po bohoslužbách a za jejich koordinaci
a táhnutí Lubomíru Hainzovi; děkujeme těm, kteří pomáhají chystat
setkání  v  diaspoře  (Hana  Gottfriedová,  Pavel  Hnilica);  děkujeme
hráčům naší dechové kapely (Vladimír Lukl, Jan Lukl, Tomáš Lukl,
Ondřej  Svoboda,  Jan  Brchaň,  Filip  Ryšavý,  Matěj  Tesař,  Ondřej
Ryšavý); děkujeme Jitce Brchaňové za koordinaci sbírky pro Diakonii
Broumov;  děkujeme  Čestmíru  Ryšavému  za  příjemné  prostředí  v
Husově domě během zimního období. 
Děkujeme, že sboru pomáhate žít svými silami, modlitbami, radami,
kázáními, nápady, finančními příspěvky. Děkujeme Pánu Bohu!
_________________________________________________________________________________________
Výroční zpráva FS ČCE v Nosislavi za rok 2023 Masarykova 156, 69164 Nosislav. Internet
http://nosislav.evangnet.cz;   https://www.facebook.com/EvangelickacirkevvNosislavi/;
číslo bankovního účtu 2900034096/2010; IČ 48452831; farář Petr Chlápek (mobil 604 282
497, e-mail Petr.Chlapek@evangnet.cz; kurátor Vladimír Lukl (mobil 721 866 861, e-mail
vladimir.lukl@post.cz). Zprávu sestavilo, 17. února 2024 schválilo a podává staršovstvo
sboru.
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